
HAVBRUK Avslag: Fylkesmannen i Sør-Trøndelag har avslått Salmar sin søknad om 
permanent oppdrett av laks i Froan landskapsvernområde etter ti år med 
dispensasjon. skriver IntraFish.

Nesten helt lusefritt i nord

Terje Jensen
Harstad
Da havforskerne nylig foretok 
undersøkelser på slakteri i 
Finnmark og Troms, fant de 
ei lus i løpet av to timer på et 
slakteri i Alta og 12 stykker 
da 40 tonn laks ble slaktet hos 
Grieg Salmon i Skjervøy.

– Vi fant rett og slett for lite 
til å kunne gjennomføre de 
populasjonsgenetiske under-
søkelsene vi var kommet for å 
gjøre. I praksis er det fritt for 
lakselus i disse områdene, opp-
summerer forskningsdirektør 
Ole Torrissen.
Oppdrettsforskeren synes disse 
funnene stemmer dårlig med 
det inntrykket som etterlates i 
media, hvor det er skapt et inn-
trykk av at det er lakselusplage 
over hele landet.

– Dette er åpenbart feil. 
Lakselus er ikke noe problem 
i hele Nord-Norge. Og dette har 

høyst sannsyn-
lig med lavere 
tetthet og in-
feksjonspress 
samt eventu-
elt tempera-
turforholdene 
å gjøre, sier 
Torrissen til 
Fiskeribladet-
Fiskaren.

Stor undersøkelse
Forskningsdirektøren har i 
sommer og høst reist rundt i 
hele Nord-Norge på jakt etter 
lakselus. De norske forskerne 
deltar i en stor nordatlantisk 
populasjonsgenetisk undersø-
kelse hvor målet er å finne smit-
temønsteret til lakselusa. 

Parallelle undersøkelser 
og målinger pågår rundt hele 
Nord-Atlanteren, i Canada, 
USA, Irland, Skotland, Færøy-
ene og Shetland.

Uendret i høst
I sommer var Torrisen blant 

annet i Kirkenes og på flere an-
legg i Troms uten å finne spor 
av lakselus. 
    – Vi var noe mer optimis-
tiske da vi tok fatt igjen i høst 
etter at villaksen var kommet 
inn. Men situasjonen var altså 
nokså uendret. 
     Vi fant nesten ikke lus i det 
hele tatt på slakteriene i Alta og 
i Skjervøy, forteller Torrissen.

Litt i Nordland
Under tilsvarende undersøkel-
ser i Nordland fant de litt mer, 
men ikke mye der heller, og 
langt fra foruroligende mye. 

– Lakselus er åpenbart ikke 
noe problem i nordnorsk opp-
drett, oppsummmerer Ole J. 
Torrissen.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon 77 05 90 21

LUSETOMT: Forskningsdirektør Ole J. Torrissen fant kun ei enkelt lakselus da han fulgte to timers lakseslakting i Altafjorden.
ILL.FOTO: AGNAR BERG

Det er minimalt med 
lakselus på oppdretts-
laksen i Nord-Norge, 
og i praksis ingen ting i 
Troms og Finnmark.

z lakselus

Ole J. 
Torrissen

Lakselus er ikke  ”noe problem i hele 
Nord-Norge
Ole J. Torrissen, 
forskningsdirektør.

HAVBRUK Ansatt: Bjarne Reinert er tilsett som fiskehelsesjef i Sjøtroll Havbruk AS. 
Han kjem frå stillinga som førsteinspektør i Mattilsynet Distriktskontor for 
Bergen og Omland.

Ambisiøse 
lusemål kAn 
virke mot sin 
hensikt

Agnar Berg
Bodø

Det mener 
en av Norges 
fremste ek-
sperter på lak-
selus, profes-
sor Tor Einar 
Horsberg ved 
Norges Veteri-
nærhøgskole. 

– Den tøffe 
behandlingen som må til for å 
nå lusemålene vil føre til mer 
resistent og multiresistent 
lakselus. 

Det er en dramatisk utvik-
ling og jeg er engstelig for 
hvordan dette skal ende, sier 
Horsberg.

Dramatisk situasjon
Situasjonen med lakselus er 
dramatisk. Det er både lakse-
næringen, fiskeri- og kystmi-
nister Lisbeth Berg-Hansen og 
Mattilsynet enige om.

Det har aldri tidligere vært 
så høgt påslag av lakselus på 
oppdrettslaks som det er i dag. 
Dette er spesielt skremmende 
fordi det heller aldri har stått 
så mye laks i merdene langs 
Norskekysten.

Oppdrettslaksen er vertskap 
for lusa, men det er villakssmol-
ten som er offeret. Den begyn-
ner å vandre ut fra elevene mot 
havet om våren. 

Når det skjer skal det være 
langt mindre lus på oppdretts-
laksen enn det er i dag. Det er 
både næringen og myndighe-
tene enige om.

Resistent lakselus

Mattilsynet har en gjennom-
snitt grense på én hunnlus per 
laks fram mot 1. januar. Fra 1. 
januar et det 0,5 hunnlus per 
laks. 

Som et ekstraordinært tiltak 
er grensen satt til 0,1 lus per 
laks i mars og april 2010 for 
å få ned smittepressen før vil-
laksmolten forlater elvene.

De samme tiltakene var også 
iverksatt i 2008 og i år for sam-
me periode.

– De lave gjennomsnittallene 
er ikke mulig å oppnå uten 
omfattende bruk av kjemiske 
lusemidler fordi leppefisk har 
liten effekt på vinteren, sier 
Horsberg. 

Det verste som kan skje i 
bekjempelsen av lakselus er 
at lusa blir resistens mot de 
kjemiske lusemidlene fordi 
da mister disse midlene sin 
effekt.

Mye kjemiske midler
Ved utstrakt bruk av kjemiske 
lusemidler øker sjansen for 
resistens. Logikken i dette er 
at lusemidler tar knekken på 
det meste av lus, men noen få 
overlever. Disse er resistente. 
Så tøff bruk av lusemidler se-
lekter på en måte for resistente 
«stammer» som formerer seg 
videre.

Horsberg sier at hvis du skal 
være sikker på å få resistente 
lusestammer så er det bare å 
kjøre på med kjemiske mid-
ler.

Må differensiere
Han sier at den eneste måten 
å motvirke denne utviklingen 
er faktisk å akseptere at det 
skal være lus i oppdrettsam-
leggene.

– Det som skjer da er at vi får 
lakselus som er følsom til de 
kjemiske midlene. Denne lusa 
formere seg med den resistente 
lusa og avkommet blir igjen en 
ikke-resistent lus, følsom lus, 

for å si det enkelt, sier Hors-
berg.

Horsberg sier at det er viktig 
at en ikke ser seg blind på dette 
med antall lus per laks.

– Jeg ser for meg at dette vil 
bli endret neste gang lusefor-
skriften revideres. Antall lus 
per laks er egentlig uinteres-
sant. 

Det som betyr noe er det to-
tale smittepresset. En må også 
se på hvor mange «verter», indi-
vider oppdrettslaks, som står i 
sjøen, sier han.

Horsberg sier videre at en 
også må være villig til å diffe-
rensiere mellom regionene for 
hvor mye lus en kan tillate.

– Hva skal til for å få kontroll 
med lakselusa?

– For det første mer bruk av 
leppefisk. 

Men den er mest effektiv om 
sommeren. For det andre at 
en deler opp kysten i bekjem-
pelsessoner med koordinert 
behandling og brakklegging, 
sier Horsdal.

Resistent fra første dag
Horsdal sier situasjonen i dag 
med resistent lakselus er dra-
matisk fordi den resistent lusa 
er i vannmassene store deler 
av kysten.

– Setter du ut smolt på en lo-
kalitet som har vært brakklagt, 
er sjansene allikevel stor for at 
du får resistent lakslus på smol-
ten allerede første dag. Slik var 
det ikke før, sier han.

Mange setter sin lit til en lu-
sevaksine om noen år. Horsdal 
understreker at dette ikke er 
hans felt, men sier at han tror 
det er langt fram til en effektiv 
lusevaksine.

– Lakselusa er utrolig robust. 
Det er laget av «pansret stål» så 
det er lite som «biter på» den. 
Vi ser også at laksen ikke selv 
opparbeider seg noen immuni-
tet mot lusa selv etter gjentatte 
«angrep», sier Horsberg.

agnar.berg@fbfi.no
Telefon: 93 25 63 24

Fakta: LakseLus
Lakselus er i dag et stort QQ

problem for lakseoppdrettsnæ-
ringen. 

Påslagene av lakselus på opp-QQ

drettslaks har aldri vært større 
enn de er i dag.

Lakselus fra oppdrettsanlegg QQ

er en trussel for villaksbestan-
dene. Oppdrettslaks fungerer 
som «vert» for lusa.

Lus fra oppdrettsanlegg «an-QQ

griper» villakssmolt og sjøørret.
Lakselusbehandling med QQ

kjemiske lusemidler vil før eller 
siden skape resistente lusebe-
stander. 

Dårlig lusbehandling øker fa-QQ

ren for resistente lusebestander. 
Resist lus er ikke «følsom» for 
kjemiske lusemidler.

Den tøffe linjen myndig-
hetene legger opp til i 
bekjempelse av lakselus 
kan på sikt føre til enda 
større luseproblemer.

z lakselus  Professor: – Må akseptere lus i anleggene

Tor Einar 
Horsberg

Det er en drama- ”tisk utvikling og jeg er 
engstelig for hvordan 
dette skal ende
Tor Einar Horsberg, professor ved 
Norges Veterinørhøgskole

Tror næringen vil få kontroll til våren
Lakseoppdretterne må greie 
å få kontroll over lusesituasjo-
nen. Fiskeri- og kystminister 
Lisbeth Berg-Hansen har sagt 
at næringen må rydde opp. 

Hvis ikke næringen lykkes 
har Mattilsynet gjennom 
luseforskriften som kom 
tidligere i år anledning å 
pålegge tvangsslakting og 
brakkleggeing av problem-

lokaliteter. – Utfordringen 
til næringen er hvis lakse-
næringen gjør alt som ser ut 
til å nytte og at Mattilsynet 
mener at det ikke er godt nok, 
sier Ketil Rykhus. Rykhus er 
veterinær og nettopp ansatt 
i FHL for å koordinere FHLs 
bekjempelse av lakselus.

– Vi er klar over at Mattilsy-
net vil reagere på en tøff måte 
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Bekjempelse: FHL har engasjert Ketil Rykhus som nasjonal koordinator 
av oppdrettsnæringens arbeid med lusebekjempelse. – Jobb nummer én blir 
å sørge for at alle blir aktivt med i dette viktige arbeidet, sier Rykhus.

Lus: Enda et brønnbåtrederi reagerer på at Europharma gir dem skylda for 
spredning av lakselus. – Min påstand vil være at Jim Roger Nordly ikke vet 
hva han snakker om, skriver Svein Martin Sæle i SeiStar Holding til IntraFish.

MOT SIN HENSIKT: De 
ambisiøse lakselusmålene til 
myndighetene kan virke mot 
sin hensikt. De kan føre til 
mer resistent lakselus. 
ILLFOTO: AGNAR BERG

Tror næringen vil få kontroll til våren HAVBRUK Marked: Norske ambassader er satt i alarmberedskap for å møte en 
eventuell svertekampanje mot norsk laks, etter at Pure Salmon Campaign har 
sendt filmen «Farmed Salmon Expose» rundt om i verden.

Flere 
lakse-
rekorder
Nye rekorder settes stadig i 
laksenæringen. For første gang 
i historien ligger det i følge 
Kontali Analyse an til at det i 
Norge vil bli slakter mer enn 
4000 tonn laks, rund vekt, om 
dagen. Det kan ifølge Kontali 
Analyse komme til å skje i no-
vember og desember.

Den andre milepælen skjedde 
i høst. Ifølge Kontali Analyse 
var for første gang på mange 
år eksporten av laks fra Europa 
til USA større enn eksporten 
fra Chile til det amerikanske 
markedet.

Vendepunktet i USA-ekspor-
ten skjedde i september.

Det ble ifølge den siste må-
nedsrapporten laks fra Kontali 
Analyse i Norge slaktet 86.200 
tonn laks, rund vekt, i oktober 
mot 70.800 tonn i oktober i 
fjor.

I årets første 10 måneder er 
det i Norge slaktet 677.400 tonn, 
mot 594.400 for samme periode 
i fjor.

Det er altså en økning på 
82.200 tonn fra 2008 og 102.000 
tonn sammelignet med 2007.

Kontali begrunner økningen 
i sin månedsrapport med økt 
smoltutsett de siste årene og 
gode vekstvilkår for laks fra 
juli og utover.

Kontali tror at den totale pro-
duksjonen av atlantisk laks i år 
vil ende opp på 840.000 tonn 
rund vekt.

I fjor endte den på 740.200 
tonn.

Ifølge Kontali Analyse sto det 
per 31. oktober 609.700 tonn 
atlantisk laks, rund vekt, i mer-
dene langs Norskekysten.

På samme tidspunkt i fjor var 
biomassen 522.800 tonn. Det er 
altså en biomasseøkning på 17 
prosent fra i fjor til i år.

Fôrsalget er for årets 10 før-
ste måneder 1.122.600 tonn, 
mot 991.200 tonn for samme 
periode i fjor. 

Det er altså en økning på i 
fôrsalget på 13 prosent fra i fjor 
til i år.

agnar.berg@fbfi.no
Telefon: 75 54 49 21

stopper ikke laksevekst

Agnar Berg
Oslo

Neste år blir det anledning for 
de fleste lakseoppdretterne å 
få økt sin maksimale tillatte 
biomasse, MTB, med fem pro-
sent. 

– Nå er 
denne saken 
ute på høring 
og jeg vil ikke 
k o n k l u d e r e 
før høringen 
er over. Men 
slik jeg ser det 
nå vil MTB-
økningen bli 
gjennomført neste år, sier Berg 
Hansen.

Tar saken på alvor
Lisbeth Berg-Hansen sier om 
lag 20 prosent av laksekonse-
sjonene ikke vil få anledning 
til å delta i MTB-veksten neste 
år. – Dette er de konsesjonene 
som det ut fra et bærekraft-
perspektiv ikke er aktuelt å gi 
høgere MTB. Blant annet på 
grunn av lakselus, sier hun. 
Berg-Hansen hadde i går møte 
med en rekke aktører  om den 
alvorlige lakselussituasjonen 
som har oppstått. Med på mø-
tet var blant annet Mattilsynet, 
Veterinærinstituttet, Havfors-
kningsinstituttet og næringsor-
ganisasjonene FHL og NSL.

– Jeg fikk innspill fra aktø-
rene og det er klart og tydelig 
at lakselus er noe alle tar veldig 
alvorlig. Det fikk jeg forsikrin-
ger om på dette møtet, sier 
Berg-Hansen.

Våren 2010
Antall lakselus per oppdretts-
fisk er nå så høgt  som det aldri 
har vært tidligere. Problemet er 
allikevel ikke nå-situasjonen, 
men våren 2010. Da skal tusen-
vis av villakssmolt gå fra elvene 
og ut i havet. På vegen ut må 
de svømme forbi en rekke opp-
drettsanlegg.  Hvis lusenivået 
er like høgt til våren som det 
er i dag, er situasjonen drama-
tisk. Smolten vil da bli utsatt 
for et enormt smittepress fra 
oppdrettsanleggene.

– Jeg har tro på at vi næringen 
i samarbeid med myndighetene 
skal greie å få kontroll med lak-
selusa, sier Berg Hansen.

Tvangsslakting 
Administrerende direktør i 
FHL, Geir Andreassen, sier at 
dette er en sak næringen selv 

må løse, men i samarbeid med 
myndighetene.

– Hva skjer om dere ikke får 
kontroll med lakselusen til vå-
ren 2010?

– For det første: Dette er noe 
vi skal greie. Men hvis det ikke 
skulle skje, er vi fullt klar over 
hva Mattilsynet vil foreta seg, 
sier Andreassen.

Mattilsynet fikk med en ny 
luseforskrift som kom tidligere 
i år flere verktøy i kassen sin for 
å bekjempe lakselus. I ytterste 
konsekvens kan Mattilsynet 
gjøre vedtak om tvangsslakting 
på lokalitetsnivå.

Næringa selv
Det er laksenæringen selv som 
må gjøre de nødvendige tilta-
kene for å få kontroll. Det er slik 
det må være fordi næringen sit-
ter med den største kompetan-
sen om lakselus selv. Det er tre 
hovedtiltak. For det første må 
oppdretterne drive med regis-
trering og overvåking. For det 
andre må de gjøre nødvendig 
lusebehandling. For det tredje 
må en i gitte tilfeller redusere 
biomassen på lokalitetsnivå, 
sier administrerende direktør i 
Mattilsynet, Joakim Lystad.

Lystad sier videre at hvis 
ikke oppdretterne selv gjør 
denne jobben, vil Mattilsynet 
komme med pålegg om at den 
skal gjøres.

– Vi tror at næringen selv 
vil ta tak i dette.  Men om nød-
vendig skal vi gå inn å gjøre 
vedtak om tvangsslakting på 
lokalitetsnivå, sier Lystad til 
FiskeribladetFiskaren.

 

Fakta: lakselus
Lakselus er et krepsdyrt. Den QQ

finnes naturlig i norske farvann. 
Omfanget av lakselus har økt i 
takt med veksten i oppdrettsnæ-
ringen.

Lusa spiser hud, slim og blod QQ

på laksen. Den kan lage store 
sår hvis det mange av dem på en 
fisk.

Lakselusa er en stor trussel QQ

mot villaksen. Oppdrettslaks 
fungerer som «verter» for lusa.

Villakssmolt på veg fra elva QQ

mot havet er spesielt utsatt for 
lusepåslag fra oppdrettsanlegg.

Opprettslaks med lusepåslag QQ

kan behandles med kjemiske 
midler. Problemet er at lusa blir 
motstadsdyktig, resistens, mot 
kjemiske milder.

Leppefisk er også brukt i opp-QQ

drettsanlegg for å holde lusebe-
standene nede. 

Det er ikke aktuelt å 
stanse veksten i kapasi-
teten til laksenæringen 
på grunn av problemer 
med lakselus, sier fis-
keri- og kystminister 
Lisbeth Berg-Hansen.

z lakselus

Lisbeth 
Berg-Hansen

Dette er noe vi skal  ”greie. Men hvis det ikke 
skulle skje, er vi fullt 
klar over hva Mattilsy-
net vil foreta seg
Geir Andreassen, Administrerende 
direktør i FHL

Støtter Lisbeth 100 prosent
– Det er 
svært viktig 
at fiskeri- og 
kystminis-
ter Lisbeth 
Berg-Hansen 
blir sittende. 
Det ville være 
et trist og et 
svært dårlig 
signal til næringslivsfolk som 
kunne være kandidater til 
statsrådjobber om å holde seg 
unna politikken, sier tidlige 
næringspolitisk talsmann for 
Høyre, Torbjørn Hansen. 

Hansen forlot Stortinget i 
høst og jobber nå i Ernst & 
Young.

– Jeg mener at utnevnelsen 
av Berg-Hansen som fiskeri- 

og kystminister er en av de 
klokeste statsrådsutnevnelse 
statminister Jens Stoltenberg 
har gjort. 

Jeg ser at det er et voldsom 
press mot henne fordi hun er 
medeier i et oppdrettsselskap. 
Jeg har full tillit til at Justis-
departementet har gjort en 
grundig habilitetsvurdering 
av henne og jeg mener at disse 
oppkonstruerte habilitets-
spørsmålene som nå stilles 
burde legges død, sier Han-
sen.

Hansen sier at det er folk 
som Lisbeth Berg-Hansen 
som burde være statsråder. 
Som har erfaring fra arbeids-
livet og gjerne som bedriftsei-
ere.

Torbjørn 
Hansen

12 fredag 27. november 2009 FISKERIBLADETFISKAREN

FiskeribladetFiskaren 27.11.

Torsk: En ny «oppskrift» fra Nofima-forskere gir vesentlig færre misdan-
nelser på oppdrettstorsk. Resultatet er bedre velferd for fisken og bedre 
økonomi for oppdretterne.

Laks: WWF-Norge varsler at oppdrettslaks kan bli rødmerket i organisasjo-
nens internasjonale sjømatguide. Organisasjonen krever at myndighetene 
skjerper miljøreguleringene og at næringen tar konkrete grep.

TORSK: En ny «oppskrift» fra 
Nofima-forskere gir vesentlig 
færre misdannelser på opp-
drettstorsk. Resultatet er bedre 
velferd for fisken og bedre 
økonomi for oppdretterne.For-
skerene har utarbeidet ett sett 
med anbefalinger om hvordan 
torskeoppdretterne bør drive 
for å få en mest mulig robust 
fisk med lite deformiteter.

Anbefalingene presenteres 
i en ny bok om hvordan unngå 
misdannelser på torsk og 
andre fiskearter som gis ut i 
vinter. Målgruppen er alle som 
driver med fiskeoppdrett. - Vi 
må ta hensyn til de biologiske 
grensene i fisken. Det ligger 
programmert i fisken hvordan 
den skal utvikle seg, sier for-
sker Synnøve Helland i Nofima.

Ny «oppskrift» gir bedre oppdrettstorsk

LUS: Jim Roger Nordly i Eu-
ropharma mener brønnbåtene 
er den største synderen når 
det gjelder spredning av lus.
Han eier Nordly-konsernet som 
fiskemedisin-grossisten inngår 
i. Det må påpekes at Europ-
harma tjener penger på antilus-
midler. Likevel tar han bladet 
fra munnen.I dag har Fiskeri- og 
kystdepartementet invitert et 
utvalg aktører til møte i Oslo for 
å diskutere hva som må gjøres 
for å få bukt med den alvorlige 
lusesituasjonen. Nordly håper 
inderlig at møtet adresserer de 
virkelige årsakene til proble-
met: – Vi må ta inn over oss 
årsakene til spredningen av 
resistent lus hvis vi skal ha håp 
om å lykkes i bekjempelsen, 
sier han til IntraFish. Han fryk-
ter imidlertid at man glemmer 

å se det store bildet i iveren 
etter å komme opp med nye 
metoder og legemidler. – Jeg er 
litt redd for at alle nye forslag 
nå oppfattes som gode forslag. 
Hvis vi skal komme noen vei, er 
vi nødt til å se på hvordan vi har 
havnet i denne situasjonen. Jeg 
mener det er transporten med 
åpne brønnbåter har spredd 
resistent lus, og dette vil bare 
fortsette fram til vi har fått full 
kontroll på de lange transpor-
tene av slaktefisk. Av åpenbare 
grunner er det ingen som 
avluser fisken rett før den skal 
på slakteriet. Denne fisken har 
ofte mye lus, og når det står en 
konstant vannstrøm gjennom 
brønnen på båter som krysser 
flere fylkesgrenser til slakterier, 
da sier det seg selv at masse 
lus og egg vil bli spredd. 

– Vil angripe årsakene til problemet

FILM: Dette var eit eintydig 
innlegg frå ein kampanjeorga-
nisasjon og ikkje ein dokumen-
tarfilm. Det seier Are Kvistad i 
Fiskeri- og havbruksnæringas 
landsforeining (FHL) i ein 
kommentar til at Pure Sal-
mon Campaign sin film om 
oppdrettslaksen ikkje har fått 
særleg merksemd i norske 
media til kyst.no Sist veke gjekk 

Pure Salmon Campaign sin film 
«Farmed Salmon Exposed» på 
kino i Oslo og Bergen. Dei første 
dagane etterpå vart filmen litt 
omtala i media, men det gjekk 
fort over. Kvistad ser på filmen 
som eit kampanjeinnlegg og 
eit angrep på ein prosess som 
er til beste for miljøet. Han trur 
målet er å hindre etablering av 
internasjonale miljøstandarar.

Meiner media ikkje forsto filmen

SYKDOM: I fylgje professor 
Are Nylund ved Universitetet i 
Bergen er PD-viruset no påvist 
på laks og aure i ferskvatn. Han 
meinar difor at dagens strategi 
for å hindre spreiing av viruset, 
er heilt feil, medl kyst.no  Are 
Nylund hevdar at PD-virust i 
utgangspunktet finst naturleg i 
laks og aure i Rogaland og i Hor-
daland. Viruset har så spreidd 
seg via oppdrettsfisken nord-
over langs kysten, og er påvist 
på yngelanlegg og smoltanlegg.

PD i ferskvann
pRIS: Den gjennomsnittelige 
lakseprisen har i fire uker hold 
seg svært stabilt rundt 27 
kroner per kilo, viser tall fra 
Nos/FHL. Imidlertid er der noe 
mer bevegelser når man ser 
på de ulike vektklasser, melder 
kyst.no. Lakseprisen sank til 
oppdretter fra uke 45 til 46 med 
4 øre/kg og endte på 27,59 kr/
kg. Prisen gjelder fersk, sløyd, 
superior laks, ferdig pakket. 
Dette er en pris som er 3,63 kr/
kg bedre enn for et år siden.

Stabil laksepris

SjeFSSKIFTe: Helge Sin-
gelstad ble i går valgt til ny 
styreleder i Lerøy Seafood 
ASA. Alf-Helge Aarskog går 
nå også inn som permanent 
ny konsernsjef i Lerøy Sea-
food ASA.  

LAKS: Norske sjømatbe-
drifters landsforening (NSL) 
mener det fortsatt må være 
lov å slepe merdene inn til 
slakteriet. Men de vil ikke 
at undervisningstillatelser 
skal knyttes til en bestemt 
bedrift. 

Lakselus 
og svine -
influensa
– Norge må ha like god bered-
skap når det gjelder lakselus 
som verdensamfunnet har for 
svineinfluensa, sier forsker 
Ole Torrissen ved Havfors-
kningsinstituttet.

– Når 
det gjelder 
svineinflu-
ensa fikk en 
bekreftet hvor 
kort tid det tar 
å utvikle en 
vaksine når 
sykdommen 
er prioritert 
og det settes av store ressur-
ser på forskning, sier Torris-
sen.

Torrissen sier det er grunn 
til å tro at det blir en van-
skelig tid framover når det 
gjelder lakselus.

– Det holder ikke bare å 
overvåke situasjonen. Forut-
satt at det settes av ressurser 
til forskning, vil det nok ta 
omlag fem år å utvikle en 
vaksine som kan brukes mot 
lakselus. Fremover må det 
både satses på å utvikle en 
vaksinen og nye kjemikalier 
for behandling, sier han.

Situasjonen er nå med 
store påslag av lakselus på 
oppdrettslaks svært alvorlig, 
ifølge Havforskningsinstitut-
tet.

Havforskningsinstituttet 
mener at Norge står overfor 
en katastrofebåde for villak-
sen og for oppdrettslaksen. 

Aldri tidligere har det vært 
registret så høge nivåer av 
oppdrettslus i laksemerdene.

Det store marerittet er at 
det utvikles resistens mot 
eksisterende lusemiddel.

– Jeg er slett ikke overraket 
at vi har kommet i den situa-
sjonen som vi er i nå.

I år ble det tildelt 65 nye 
laksekonsesjoner. Neste år vil 
de fleste lakseoppdretterne få 
anledning til å kunne ha fem 
prosent mer lakse i merdene.

Kapasitetsøkningen neste 
år er i mot Havforskningsin-
stituttets råd.

– Mange oppdrettslaks i 
sjøen betyr mange verter for 
lakselusa. Det gjør det tøft 
for villaksen. Vi mener at det 
burde ha vært en vekstpause. 
Lakselus og rømt oppdretts-
laks er de viktigste flaksehal-
sem for videre vekst i lakse-
næringen, sier Torrissen.

stopper ikke laksevekst
TRUSSEL: Alle er enige om 
at lakselus er en trussel for 
villaks.  ILL FOTO: AGNAR BERG

Ole Torrisen

Støtter Lisbeth 100 prosent
– Det er helt vanvittig at 

denne erfaringen nå blir 
brukt mot henne.

Jeg tror hun vil være en 
god statsråd for hele sjømat-
snæringen. Det at hun har 
ment noe om eiendomsskat-
ten tidligere, viser at hun 
skjønner hva næringslivet 
strir med. Jeg menet at vi 
har alt for mange statsråder 
som mangler kompetanse på 
sitt ansvarsområde og som 
i tillegg er uengasjerte, sier 
Hansen.

– Lisbeth Berg-Hansen har 
blitt oppfordret til å selge sin 
aksjepost i lakseselskapet 
Sinkaberg-Hansen for å 
kunne være «mer» habil?

– Det er helt meningsløst å 

kreve noe slik, sier Hansen.
Sinkaberg-Hansen sliter 

som mange andre laksesel-
skaper med for høge verdier 
av lakselus på sin oppdretts-
laks. 

Bellona mener at Lisbeth-
Berg Hansen bør gå foran 
med et godt eksempel med å 
slakte laksen som har luse-
problemer.

– Den næringsviksomheten 
som hun er medeier i må få 
lov til å leve sitt «eget liv» etter 
gjeldende lover og regler. 

Dette er en virksomhet 
som er uavhengig av det 
statsråden holder på med som 
statsråd. Derfor et det et helt 
urimelig krav fra Bellona, sier 
Hansen.
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Fiskeriministeren vil ikke stanse lakseveksten:

lar
seg 
ikke 
stoppe
av lus

Fiskeriminister Lisbeth Berg-Hansen satser på å gjennomføre MTB-
økningen i oppdrettsnæringa neste år, uavhengig av den dramatiske 
lusesituasjonen. Side 12–13

Banker på pinebenken
Politikk og milliarder er i spill foran 
Høyesterett sin dom i striden om 
Barents Eagle. Side 10–11

–overrasket
Dag Lindebjerg er 
femte kandidat til 
årets navn. Side 7

Folkehjelpen maktesløs
Norsk Folkehjelp var klar over faren 
for at fiskerisamvirket i Asseradores 
kunne bli «kuppet», og forsøkte å 
hindre at det skjedde. Side 4–5

z fredagslotten

godt 
med
ufisk side 17

Avlusning er beviset på 
laksenæringas bærekraft. 
Leder, side 2

sånn fra 
mage til 
mage ...
Side 14–15

nor-seafood.com

The conference will again offer  
top-level international speakers  
presenting the most important current 
issues. To see the programme and 
make your Early Bird registration  
- go to www.nor-seafood.com
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VIKTIG: Leppefisk vil bli stadig viktigere i bekjempelsen av 
lakselus. Det tror Per Gunnar Kvenseth i Villa Miljølaks.
ARKIVFOTO: GUNN HEDBERG

Maren 
Esmark

mot oppdrettere som ikke lyk-
kes i sin lusebekjempelse. Vi 
ønsker imidlertid at partene, 
lakseoppdretterne og Mat-
tilsynet, skal samarbeide og 
ha forståelse for hverandres 
oppgaver, sier Rykhus.

Rykhus tror at laksenæ-
ringen skal ha kontroll over 
lakselussituasjonen til våren

– I denne saken er det viktig 

at lakseoppdretterne tar 
tak. Rykhus sier at bruk av 
kjemiske midler må gjøres 
med stor varsomhet.

– Bruk av kjemiske midler 
riktig vil være helt avgjø-
rende. 

For hvis vi får større proble-
mer med resistent lakselus, 
ja da blir dette virkelig en 
utfordring, sier Rykhus.

En del av løsningen
Per Gunnar Kvenseth i Villa 
Miljølaks tror at leppefisk vil 
bli stadig viktigere i bekjem-
pelse av lakslus.

Villa Miljølaks har i mange 
år brukt leppefisk.

– Det er stor interesse for 
leppefisk blant lakseoppdret-
terne. Jeg får daglig cirka 
fem telefoner fra oppdrettere 
som spør om leppefisk, sier 
Kvenseth.

Kvenseth sier at i dag er det 
langt fra nok leppefisk til å 

forsyne dem som etterspør, 
Tidligere var laksenæringen 
kun forsynt med villfanget 
leppefisk. 

I dag er det også oppdrett av 
leppefisk.

Kvenseth tror at fremtidens 
lusebekjempelse blir en kom-
binasjon av bruk av leppefisk, 
kjemiske lusemidler og en 
framtidig lusevaksine.

Leppefisken «bekjemper» 
lakselus ved å spise lusa som 
er på oppdrettslaksen.

Lusent med Lisbeth
Verdens 
Villmarks-
fond, WWF 
Norge, Norges 
jeger- og 
fiskerforbund 
og elveieror-
ganisasjonen 
Norske 
Lakseelver, 
krever dramatiske tiltak for å 
få kontroll med lakselussitua-
sjonen i oppdrettsnæringen.

– Vi krever at de 65 lak-
sekonsesjonene i årets 
tildelingsrunde ikke blir 
tildelt, at det ikke blir noe 
av biomasseøkningen for 
lakseoppdretterne neste år og 
at lakselokaliteter hvor der er 

påvist resistent lakslus umid-
delbart slaktes ut, sier leder i 
naturmangfoldprogrammet i 
WWF, Maren Esmark.

I går formiddag fremstilte 
de tre organisasjonene sine 
krav i et møte med fiskeri- og 
kystminister Lisbeth Berg-
Hansen.

– Jeg er skuffet over at det 
ikke ser ut som vi får gjen-
nomslag hos Berg-Hansen. 
Hun kommuniserer dobbelt. 
På den ene siden sier hun at 
næringen og Mattilsynet må 
ordne opp. På den andre siden 
vil hun gi laksenæringen 
større produksjonskapaitet. 
Det henger ikke sammen, sier 
Esmark.
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Lus på kveite
Pensjonert fisker Søren 
Sørensen i Nordfold i Steigen 
dro i høst ei kveite på 140 fav-
ners dyp som var full av lus. 
– Lakselus, hevder Sørensen 
med vitner som alle har 
sett lakselus mange ganger, 
og mener å kjenne den på 
gangen.

– I tilfelle en sensasjon. 
Det er nok lus, men neppe 
lakselus. 

Kveita har sitt eget arsenal 
av parasitter, og dette må 
nok være en av disse, sier 

forskningsdirektør Ole J. 
Torrissen ved Havforsknings-
instituttet.

Han viser til at lusa er rela-
tivt vertsspesifikk, det vil si 
at lakselusa går på laks, mens 
de andre fiskeartene har si lus 
å slite med. 

Sørensen og hans hjem-
melsmenn ikke tok bilder, 
eller vare på den omstridte 
lusa som var spredd over hele 
gråsiden av kveita som for 
øvrig var på ganske nøyaktig 
59 kilo.
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